
Geachte minister,

Van kinds af ben ik opgegroeid met beestjes en bijtjes maar ook planten en bomen. Door de 
jarenlange kennis en  ervaring, die ik daarbij van veelal van collega’s en ouderen heb verkregen wil ik 
reageren op de voorgenomen sluiting van jacht op haas en konijn.  

Onder de toen geldende Flora- en Faunawet heb ik mijn jachtakte gehaald. Hierna heb ik vele 
aanvullende cursussen gedaan op gebied van beheer- kennis van de Flora en Fauna. Kennis en 
verstand is nodig bij het inventariseren van wat er in het veld leeft. Beheersjacht - en 
schadebestrijding van diersoorten is mijn dagelijks werk. Inmiddels heb ik door alle jaren heen 
populaties gevolgd en gemonitord. 

De afgelopen jaren hebben onze jachtvelden in de Brabantse Biesbosch een enorme ontwikkeling 
meegemaakt. Waterberging was nodig daardoor is er een totaal nieuwe cultuur- natuur ontstaan. 
Wat opvalt is dat de wildstand zich handhaaft en groter wordt, als recreanten maar weg blijven. Door 
de recreatie is er zeer veel druk op de flora en fauna. Recreanten rijden met van alles door weilanden 
en akkers. Motor- en speedboten, fietsers, motoren, quads en terreinauto’s zijn een ergernis. Dit 
gaat in stilte gebieden zoals natura 2000 gebieden gewoon zonder handhaving door. We kunnen niet 
anders dan concluderen dat dit zeer heftige significante verstoringenvoor diersoorten heeft.  
Daarnaast wordt hierdoor veel CO-2 en stikstof uitgestoten, het laatste wat we willen. Ook de 
achtergelaten restafval is een groot probleem. Dieren eten hiervan en worden ziek. Buitengebieden 
(natuurgebieden) zouden een uur na zonsopkomst tot een uur voor zonsdergang afgesloten moeten 
worden om het wild rust te geven en zodoende te kunnen uittreden.

De akkers in onze gebieden worden in de randen met kruiden ingezaaid. Hierdoor ontstaat er een 
biotoop wat dieren aantrekt om te komen eten. Broedkorven worden met succes geplaatst zodat de 
wilde eend in aantal toeneemt. Wildspiegels om te voorkomen dat reeën verongelukken doen we al 
jaren met succes. Er worden schoonmaakdagen gehouden om het vuil wat recreanten achterlaten op 
te ruimen.  Op percelen met gevoelige schade plaatsen we vlaggen en ander materiaal wat ganzen 
moet weghouden. Hier gaan we heel serieus en zorgvuldig mee om zoals te zien is op de 
perceelsgebonden machtigen voor afschot.

Met warmtebeeld camera’s doen we in de avond en nachtelijke uren onderzoek welke wildstand er 
per soort is. Dit naast de tellingen welke een aantal malen per jaar plaatsvinden en op het oog 
gebeuren. Warmtebeeld geeft een veel beter beeld van het aantal soorten aanwezige dieren in het 
veld. Helaas heb ik nog nooit een (amateur)vogelaar of iemand van SOVON gesproken of in het veld 
gezien om aantallen diersoorten te tellen.  Veel wordt er geroepen maar als je nooit iemand van 
dergelijke organisaties ziet of spreek is hun bijdrage aan de wildstand niet reëel voor een beheerder 
of jager. Hierbij is overleg nodig wat jammer genoeg ontbreekt.  Samenwerken maak sterk ten slotte. 
En dat is wat wij serieuze jagers willen.

Door gebruik van warmtebeeldcamera’s zijn de populaties wild beter te benoemen dan met het 
blote oog. Warmtebeeld geeft exact de vorm en daardoor het soort van een dier door. Zelfs een vlieg 
kun je zien. Warmtebeeld geeft een zeer juiste stand van populaties.



Om  zorgvuldige invulling van wettelijke verplichtingen na te komen en om schade te voorkomen 
brengen we de wildsoorten in beeld door middel van tellingen.  Deze worden per jachtveld door de 
Wildbeheereenheid ingetekend en naar de (FBE’s) Fauna-Beheer-Eenheden verstuurd. 

Het beeld dat het slecht gaat met hazen en konijnen kan ik absoluut niet beamen. In de laatste 10 
jaren is het aantal hazen en konijnen in grote opmars. Eigenlijk schrikbarend in opmars. Wat nu ruim 
70 hazen per 90 hectare is was 5 jaar geleden een 20 per 90 hectare. Dit betreft een telling van het 
voorjaar 2022. De aanwas zal gezien door de droge mooie zonnige periode van dit jaar groot zijn. 
Gezien de grootte van de populatie hazen is afschot nodig. Een te hoge hazenstand resulteert in 
ziektes voor dit dier. Na inspanning van jager en boer om de hazenstand hoger te krijgen moet bij 
succes daarvan ook worden beheert. Het gewas en de boer lijden schade als er een te hoge stand 
komt. Dus zal een jager die het hele jaar door aandacht geeft aan de diversiteit  in zijn veld tot 
afschot moeten over gaan. Afschot vind plaats op aantallen. Bij iedere soort wordt het vrouwtje 
zoveel mogelijk bespaard en meest het manlijke geschoten. 

Door bovenstaande te realiseren hebben wij een prachtige wildstand van alle 5 de soorten op de 
wildlijst. Het gaat fantastisch met haas, konijn, houtduif, wilde eend en de fazant. De soorten zijn 
veelvuldig aanwezig.   Daarnaast doen de predatoren hier ook hun voordeel mee. Ze zijn in grote 
aantallen aanwezig. Het is en blijft noodzakelijk om kraai, kauw en vos welke in te grote aantallen 
aanwezig, te bestrijden. 

Het vele vrijwilligerswerk wat jagers en natuurliefhebbers over hebben voor het in stand houden van 
een gezonde natuur en wildstand is niet in uren uit te drukken. Er wordt zoveel tijd in dit alles 
geïnvesteerd wat met geen geld is te betalen. Als vrijwilligerswerk er niet zou zijn dan was waar de 
burger in de natuur nu van geniet niet meer aanwezig. 

De mogelijkheid om op een goede en gezonde wijze uit de natuur te oogsten heeft alle aandacht van 
ons jagers en beheerders. Niet is beter dan scharrelvlees van de soorten op de wildlijst. Daarom 
jagen- beheren we met grote zorgvuldigheid. Afschot vindt plaats op onze tellingen. We zien jaarlijks 
door de tellingen dat we dit goed doen en er geen afname is van haas of wat dan ook. 

De samenwerking met grondgebruiker en als jager is van groot belang. Wekelijks bellen en elkaar 
ontmoeten heeft prioriteit. We delen dan wat er in het veld door beide partijen wordt gezien. Juist 
als dit niet meer plaats zou hebben valt er een enorme kennis en ervaring weg.  

Ons gegeven verstand zegt dat (beheers) jacht  in Nederland gebaseerd is op de vele eeuwen 
ervaring en kennis van jagers en boeren en niet op nieuwe zienswijzen welke de laatste jaren ons 
worden voorgehouden. De nieuwe zienswijzen worden zonder gedegen onderzoek ons 
voorgehouden steeds herhaald (herhaling is de kracht van de reclame) en door zeer velen die geen 
kennis hebben aangenomen. 

 Als laatste wens ik u veel wijsheid toe in de te nemen beslissingen.




